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A Gyermekdiabetes Szekció 2009. évi, 

immár XXVI. Konferenciáját a Szt. János 

kórház Gyermekdiabetesz szakrendelésének 

dolgozói szervezték, Gödöllőn. 

A rendezvényre  256-an regisztráltak, ami a 

Szekcióülések történetében új rekord. 

A Konferencia belgyógyász 

vendégelőadója  Hosszúfalusi Nóra volt, 

aki a gyermekdiabetológusok egyre égetőbb 

és viszonylag új problémájáról, a 

tipizálásról tartott kíváló referátumot. A 

témához csatlakozóan Bognár Márta 

mutatott be érdekes eseteket. 

A szűk két napos ülés zsúfolt programján belül  három Szimpózium és egy Kerekasztal 

konferencia előadásai fogták össze az általános, elvi és gyakorlati útmutatásokat, a legújabb 

eredmények tükrében. 

Barkai László professzortól  15 perces referátumot hallhattunk– az EASD-n, az IDF 

Kongresszuson, valamint a Diebetologia hasábjain megjelent közlések alapján – a Glargin 

kérdésben kialakult jelenlegi álláspontról. 

Az első szekcióban Hermann Róbert és mtsai több előadásban számoltak be az 1TDM 

genetikai vizsgálatainak legújabb fejleményeiről, valamint a teljes magyar 

gyermekdiabetológiai hálózat közreműködésével végzett genetikai szűrőprogram eddigi 

eredményeiről. Ennek tükrében H. Nagy Katalin egy polyautoimmun betegségben szenvedő 

gondozottjának rendkívül tanulságos esetét mutatta be. 

Soltész Gyula professzor valamint Gyűrűs Éva az európai, illetve a magyar epidemiológiai 

felmérések legújabb fejleményeiről számolt be. Jól csatlakozott ehhez a kérdéskörhöz 

Madácsy László professzor beszámolója az IDF Europe által szervezett „sweet project” 

céljairól, követelményrendszeréről és eddigi, biztató eredményeiről. 

Pásti Krisztina, Karádi Zsuzsanna, valamint Tóthné, Sebestyén Tímea a folyamatos szöveti 

glukóz-monitorizálás, valamint az inzulin pumpa kezelés probléma körét tárgyalta 

előadásában. 

Külön szekció foglalkozott az elhízott gyermekek szénhidrát anyagcseréjét befolyásoló  

gének, környezeti tényezők valamint  a nitrogén monoxid és a  citokinek szerepével (Ullrich 

Anna o.h., Papp Violetta o.h. és Derczbach László).  Rendkívül érdekes és kuriózumnak 

számító előadásban foglalta össze Szabó J. 

Attila a vesetranszplantáció és a szénhidrát 

anyagcsere zavar közötti kapcsolatot, és az 

ebből fakadó újabb gondozási 

szempontokat. 

Az utolsó „varia” szekcióban további igen 

értékes előadásokat hallhattunk az 1TDM-

os gyermekek hypertonia prevalenciájáról 

(Balázs  Regina), a HBA1c variabilitás és a 

szövődmények kapcsolatáról. Fontos, a 

mindennapi gyakorlat szempontjából 

hasznos volt hallani a krónikus beteg 

gyermekek (így a diabetesesek) 

életminőségéről, illetve betegségük 



megéléséről  végzett felmérés tanulságos 

konklúzióit (Békési Andrea). A 

Konferencia zárásaként két esetbemutatás 

élénkítette a hallgatóság fantáziáját 

(Juhászné, Tuifel Andrea és Kozári 

Adrienn).    

A Szekcióülés egyik kiemelkedő eseménye 

volt a Barta Lajos emlékérem átadása,  és a 

hozzá csatlakozó előadás. Az ez évi 

kitüntetett Román Ferenc főorvos volt, 

akinek ezúton is szívből gratulálunk! 

A szekcióülésen vezetőségi beszámolót és 

közgyűlést tartottunk. Ennek során az 

elnök ismertette az elmúlt év főbb 

eseményeit, eredményeit, és külön köszöntötte az év kitüntetetteit. Akkor még nem volt 

információnk arról, hogy Madácsy professzor az IDF-ben az első számú alelnök-póttag lett. 

Ez az eredmény indirekte a magyar gyermekdiabetológia  egyik legnagyobb elismerése is, 

amihez szívből,  ezúton is gratulálunk.  

A közgyűlés megtárgyalta és elfogadta a Szekció új, korszerűsített szervezeti-működési 

szabályzatát.  

A Konferencia  nem sikerülhetett volna a szponzorok hathatós támogatása nélkül. Önzetlen 

támogatásukat ezúton is hálásan köszönjük.  

 

A résztvevők „szociális programok”-ban sem szűkölködtek, hiszen mintegy hat órás monstre 

programnak lehettek részesei (kastély látogatás, koncert, lovasbemutató, bankett).  

A rendezők nevében őszintén remélem, hogy ez évi konferenciánk is az épülés, a motiváció 

gyűjtés és a  hasznos kikapcsolódás reményében telt el.  

Találkozunk 2010 októberében, Győrben! 

 

Blatniczky László 

szekció elnök        


